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Tisztelt Újtelepiek!

Az elmúlt négy évben nagyon sok segítsé-
get kaptam Önöktől képviselői munkám 
ellátásához – amit mindenkinek külön 
köszönök! 

Sok eredményt sikerült elérnünk közö-
sen. Igaz: kevesebbet, mint amennyit sze-
rettünk volna. De így maradt feladatunk 
a következő évekre is. 

Régi önkormányzati képviselőként, 
de friss újtelepiként sikerült megismer-
nem egy olyan körzetet, lakóival, prob-
lémáival, sikereivel együtt, amely nélkül 
Dunaújváros nem lehetne olyan színes 
és gazdag, mint most. Meggyőződésem, 
hogy Újtelepnek nagyobb hangsúlyt kell 
kapnia a városon belül: ez a lakókörzet 
a maga sajátos életstílusával, lakóinak 
életfelfogásával, a közösség összetartásá-
val olyasmit jelképez, ami a jövőben egy-
re fontosabbá válik. 

Hiszen egyre fontosabb lesz a színvo-
nalas pihenés, kikapcsolódás, ami ötvö-
ződik az egészséges életmóddal, a kert-
kultúra régi és új vívmányaival, még az 
önfenntartó, ház körüli gazdálkodás ele-
meivel is. Bár az állattartás csak korláto-
zott lehet ezekben az utcákban, itt mégis 
közvetlenebb a kapcsolat a természettel, 
a természetes élettérrel, mint a sűrűbben 
beépített negyedekben. 

Példaértékű, ahogyan a régi és az 
újabb újtelepi lakosok lakóhelyük gond-
jaihoz viszonyulnak. Mindig az összefogás 
lehetőségét keresik elsősorban, próbálnak 
mindent a maguk erejéből orvosolni – s 
csak ezután fordulnak a nyilvánossághoz 
vagy a városi fórumokhoz. 

Képviselői munkámban is ez volt, s 
újraválasztásom esetén továbbra is ez a 
magatartás lesz az irányadó számomra. 

Szeretném megőrizni az újtelepiekhez 
fűződő szívélyes kapcsolataimat, tovább 
erősíteni az itt szövődött barátságokat és 
jó ismeretségeket. 

Továbbra is szívemen viselem Újtelep 
sorsát. Az elmúlt négy évben történteket 
sem tudom, és nem is akarom elfelejteni. 
Sokat tanultam Önöktől, és sokat kap-
tam minden itt élő embertől. 

Adósuknak érzem magam! 
Szeretném törleszteni ezt az adósságo-

mat, ezután is együtt dolgozva Önökkel, 
tiszta szívvel, jó barátságban, erős közös-
ségben. 

Minden jót kívánok Önöknek, egész 
Újtelepnek! 

Miért jó  
Újtelepen élni?
A nyolcvanas évektől la
kom Újtelepen, az egykori 
kohászok számára kijelölt 
zöld övezetben, ahol ki 
lehetett pihenni a vasgyár 
mindennapi fáradalmát, és 
tiszta levegőjű környezet
ben lehetett regenerálódni. 
A fák között itt bújnak meg 
azok a kis oázisok, melyek 
sokak számára jelentették 
a pihenés, a csend, a meg
újulás világát.

Folytatás a 2. oldalon.

A tenni akarás 
sikere
Június óta rendszeresen 
járőrszolgálatot teljesít Új
telepen a Dunaújvárosi Vá
rosvédő Polgárőrség.

Folytatás a 3. oldalon.

Javult Újtelep 
közbiztonsága
Mintegy három hónapja 
kezdte meg Újtelepen rend
szeres járőrszolgálatát a 
Dunaújvárosi Városvédő 
Polgárőrség. A civil kezde
ményezés nyomán létrejött 
akció már rövid távon is 
eredményes: a városrész
ben élők nagyobb bizton
ságban érezhetik magukat, 
ingatlanjaikat és vagyon
tárgyaikat, emellett érzé
kelhetően csökkent a bűn
cselekmények száma is. A 
részletekről Hegedűs Lász
lóval, a szervezet titkárával 
beszélgettünk.

Folytatás a 4. oldalon.

Tóth Kálmán
önkormányzati 

képviselő
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Folytatás az 1. oldalról.
Azóta nagyot fordult 

minden, és az egykori ol
vasztárok, öntők, kemen
cekőművesek megmaradt 
kevés képviselője mellett, 
ma már  jellemzően az 
örökösök és  a betelepült 
új tulajdonosok lakják a 
városrészt. 

Ami alig változott, az a 
házak, kiskertek varázsa.

Ha becsukódik a tulaj
donosok mögött a kiskapu, 
szinte azonnal ellazulnak, 
s lekerül a vállakról a kinti 
világ nyomasztó súlya, és 
egy másik, madárcsicser
gős, virágos, szénaillatú, 
kerti sétány világa kerül a 
helyére. Ez is gond, mert 
ha ilyennek akarod látni, 
hát bizony ezt is gondozni 

kell. De micsoda különb
ség a külvilág és e kis zárt 
világ terhe! Azt hiszem, ez 
egy megóvható világ, ami
ért érdemes küzdeni.

Nem csoda tehát, ha az 
az érzésünk:  jó itt élni.

Ám más változások is 
történtek az elmúlt évti
zedekben. Újtelepre is el
jutott a vezetékes víz, gáz, 
szilárd burkolatú utak, 
szemétszállítás, telefon, 
internet, korszerű szolgál
tatások, és sorolhatnám 

mindazokat a fejlesztése
ket, amivel kicsit zajosabb, 
de mindenképpen élhe
tőbb lett ez a városrész. 
A házak lakói között kap
csolatok épültek ki, meg
teremtődött az együtt
működés, az egymásra 
figyelés, a kerti praktikák 
cseréje, a mindennapi élet 
csendes elfogadása. Itt 
meg lehet teremteni a ma
gányra vágyás és a kerti
partik feltételeit. 

Nem csoda tehát, ha az 
az érzésünk:  jó itt élni.

Elérkeztünk napjainkhoz, 
amikor is változó világunk 
holnapját (ami nem mindig 
jó irányban halad) kell kita
lálnunk, s a hogyan tovább 
kérdése így válik megkerül
hetetlenné. Hiszen új kihí

vásokkal találjuk magunkat 
szemben. A minap a köz
biztonság kérdése került 
előtérbe, s ma már sokfelé 
táblák hirdetik, hogy Pol
gárőrség által védett terület. 
Máshol kátyúztak, játszó
teret vizionálnak, a járdák 
javítását sürgetik, féltik az 
orvosi ellátás helyi bizton
ságát, segítik a tömegközle
kedés hatékony rendjének 
megvalósítását. Rengeteg 
kisebbnagyobb gond, ami
től szebb, korszerűbb, kere
kebb lesz az életünk. Ami a 
javunkat szolgálja, amitől 
jobban érzem magam, az 
mind fontos, ezért mind 
annyiunk számára átgon
dolásra, megvalósításra ér
demes kérdések. És sokan 
vannak, akik az öngondos

kodás, a józan ész, a tenni 
akarás pártján állnak.

Nem csoda tehát, ha az 
az érzésünk:  jó itt élni.

Látom, amint megújul
nak a régi házak, amint 
hőszigetelés kerül a fa
lakra, amint korszerű ab
lakok villannak a házak 
napsütötte oldalán, amint 
a tetőkön cserélődik a cse
rép, a zsindely, a zsaluzat, 
a  szolártechnológia nagy 
napelemei isszák a nap
sugarak környezetbarát 
energiáját. Sokan gon
dolkoznak hosszú távon. 
Sokan továbbra is itt sze
retnének élni, dolgozni, 
gyarapodni. Mi állhat en
nek útjába, amikor annyi 
jó szándék, tettrekészség, 
emberség rakott fészket 
ebben a kis városrészben? 

Talán semmi. Talán 
minden. 

Vagyis nem árt az éber
ség, az okos döntések sora. 
Életünk e szűkebb tere iga
zán csak nekünk fontos. 
Mi teremtjük, éljük, véd
jük, féltjük. Talán egy ki
csit létében is mi vagyunk.

Jó lenne tehát, ha to
vábbra is azt érezhetnénk:  
jó itt élni! 

Veled, velem, velünk.

Kárpáti Gábor

Miért jó Újtelepen élni?

A Thököly út még mindig nincs kész

Ide készültek el a játszótér tervei

Fekvőrendőr a Kinizsi utcában
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Folytatás az 1. oldalról.
Az ott élők biztonság

érzetének javulása mellett 
a közösségi összefogásra, 
a „civil kurázsira” is szép 
példa volt az akció elindí
tása, amelyről az egyik öt
letgazdát, Nyári Ica vállal
kozót kérdeztük.

— Miért érezted fontos-
nak, hogy a polgárőrség 
létrejöttét kezdeményező 
szervezők egyike legyél?

— Fontos azzal kezde
nem, hogy mi nem létre
hozni szerettünk volna egy 
új polgárőrséget, hanem 
egy meglévő, közel 20 éve 
működő szervezetet kér
tünk fel arra, hogy a jár
őrözési területüket kiter
jesszék Újtelep városrészre 
is. A gondolat a szomszéd
asszonyom, Abonyi Kitti 
ötlete volt már évekkel 
ezelőtt, de akkor sajnos az 
ötlet szintjén megrekedt. 

Idén tavasszal indult el 
újra a szervezés, akkor ke
resett fel Kitti, hogy legyek 
az egyik segítője. Ő akkor
ra már beszélt a szervezet 
vezetőjével, Kertes József
fel, már „csak” a népszerű
sítés és a hivatalossá tétel 
volt hátra. Miután lassan 
két éve működtetem a 
facebookon az Újtelep 
(Dunaújváros) csoportot, 
ahova egyre több szom
széd kapcsolódik be hétről 
hétre és ahol már egykét 
dolgot sikeresen megszer
veztünk mi, újtelepiek, 
emellett a szakmám révén 
elég sok emberrel találko
zom a szépségszalonom
ban nap mint nap, kézen
fekvő volt, hogy mi ketten 
összefogjunk és nagyobb 
nyilvánosság elé vigyük az 
ügyet. Elkezdtük felmérni 
az igényeket, kipuhatolni 
a szomszédjaink vélemé
nyét. Közben felkerestük 

önkormányzati képvise
lőnket, Tóth Kálmánt is, 
hogy ez ügyben is legyen 
segítségünkre a hivatali 
ügyintézésben.

Az elmúlt évben el
szaporodtak Újtelepen a 
betörések, besurranások, 
emiatt is úgy éreztem, 
hogy támogatnom kell az 
ötletet. Sokunknak van 
valamilyen vagyonvédelmi 
berendezése, jómagam is 
rendelkezem mindenféle 
kütyüvel, a mozgásérzéke
lőktől a pánikgombon át, 
sőt a szalonba még elekt
romos zárat is rakattunk. 
Ennek ellenére is előfor
dult, hogy az utcán álló 
autóinkat, az udvaron lévő 
kerti tartozékokat, a mel
léképületekben lévő szer
számokat simán elemelték. 
A legrosszabb, hogy már 
a riasztó sem jelent aka
dályt, sőt, volt, hogy mire 
a kivonuló szolgálat kiért, 
már amit tudtak, elvittek, 
a rongálási kárról nem is 
beszélve. A rendőrség sem 
állhat ott minden sarkon 
minden éjszaka... Tudjuk 
jól, hogy a polgárőrök éj
szakai járőrözése sem száz 
százalékos megoldás, de 
mivel ők egész éjjel itt van
nak, ha bárhol megszólal 
egy riasztó, hamarabb ott 
teremnek, hisz csak egy
két utcányira vannak. Van 
egy közvetlen telefonszám 
(06307925326), amit fel 
tudunk hívni, ez is gyorsít
ja a kivonulást.

— Mit tartasz a legfon-
tosabb pozitívumnak a 
szervezettel kapcsolatban?

— Számomra mindig 
szimpatikusak voltak az 
önkéntes dolgok, a polgár
őrség is ilyen. Olyan em
berek, akik tesznek azért, 
hogy amiért mi megdol
goztunk nappal, azt éjjel 

ne vigye el olyan ember, 
aki mások megkárosítá
sából szeretne jól élni. A 
polgárőrök saját szabad
idejükben, a saját autóik
kal, munka mellett róják az 
utcákat éjjel. Ehhez elhiva
tottság kell, ami minden
képpen tiszteletre méltó. 

— A környezetedben élő 
barátoknak, ismerősöknek 
mi a véleménye a szervezet 
működéséről?

— Pozitív visszajelzé
seket kapunk. Örülnek az 
emberek. Nap mint nap 
olvasom a közösségi portá
lon, vagy mesélik nekem a 
szalonban, hogy mennyire 
megnyugtató volt éjjel látni 
a járőrautót, mikor jöttek 
hazafelé munkából vagy 
szórakozásból. Volt olyan 
hölgy, aki biciklivel tekert 
hazafelé éjjel a műszakból, 
az utca elején futott össze 
a járőrökkel, és azok ha
zakísérték a kapuig. Volt, 
aki jelezte, megszólalt a 
riasztója, és a polgárőrök 
perceken belül ott voltak. 
Biztonságérzetet jelente
nek mindenkinek. Sokan 
valljuk azt is, egy biztonsá
gos környezetben még az 
ingatlanjaink ára is többet 
ér, mint ott, ahol minden 
héten betörések vagy utcai 
támadások vannak, mint 
arra sajnos volt is már pél
da fényes nappal.

— Van-e kellő összefogás 
a polgárőrség működésének 
támogatásában? Hogyan 
lehetne továbbfejlődni ezen 
a téren?

— Jól alakul a dolog, bár 
az elején még sokan nem 
hitték el az egészet. Voltak, 
akik nem vették komolyan, 
mások azt hitték, hogy 
valami pénzlehúzásos 
magánakció a járőrözés.  
Mára nyilvánvalóvá vált, 
hogy ha mi a MŰKÖDÉSI 

TÁMOGATÁS befizetésé
vel segítünk nekik, akkor 
stabilabbá tesszük a lehe
tőséget arra, hogy többet 
legyenek az utcáinkon, ne 
csak akkor, amikor éppen 
van pénz benzinre… Két 
hónap elteltével Újtelep la
kosainak harmada már tá
mogatásáról erősített meg 
minket, és bizakodunk a 
növekvő létszámban. Mi 
folyamatosan fejlesztjük a 
kommunikációt, szóróla
poztunk, lakossági fóru
mot szerveztünk. Sokan 
segítettek, megmozdul
tunk és összefogtunk. Szin
tén önkéntes felajánlásból 
finanszírozva tíz táblát he
lyeztek ki a lakók frekven
tált helyeken, POLGÁR
ŐRSÉG ÁLTAL VÉDETT 
TERÜLET felirattal. Egy 
másik szomszéd vette meg 
azt a telefont a polgárőrök 
számára, ami közvetlen 
elérhetőséget biztosít, de 
ugyanilyen nagy segítség 
a szórólapozók önkéntes 
munkája és még sok min
den más is.

Lépésenként haladunk, 
jól tudjuk, hogy idő kell 
mindenhez, ehhez a szer
vezkedéshez is. Reménye
im szerint ez az újságcikk 
is hasznos segítség lesz ne
künk, szervezőknek abban, 
hogy komolyan vegyék a 
kezdeményezésünket. Mi
nél többen vagyunk, annál 
nagyobb célokat tűzünk ki 
és valósítunk meg! Csupán 
idő, pénz és emberi hoz
záállás kérdése minden. 
Szeretném megragadni az 
alkalmat, hogy megköszön
jük minden kedves szom
szédunknak a segítséget, 
aki bármilyen formában 
velünk van, és biztassuk a 
többieket is az összefogás
ra, a biztonságosabb Újte
lep érdekében!

A tenni akarás sikere
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Folytatás az 1. oldalról.
— Szervezetünk, a Du

naújváros területén mű
ködő négy polgárőrség 
egyike, huszonkét éve te
vékenykedünk a városban. 
Nagyon jó a kapcsolatunk 
a hivatalos szervekkel, 
például a városi rendőr
kapitánysággal és a töb
bi polgárőr szervezettel 
is. Egy lakossági fórumot 
követően, június 18a óta 
vagyunk jelen rendszere
sen Újtelep területén is. 
A gyakorlatban ez azt je
lenti, hogy minden este, 
sötétedéstől a reggeli órá
kig, ahogyan mi mondjuk, 
szürkülettől szürkületig 
egy járőrkocsink folyama
tosan szolgálatot teljesít, 
járja a városrész utcáit, 
minimum kétfős személy
zettel. A lakosság a gép
kocsin elhelyezett sárga 
villogóról ismerheti meg a 
gépjárműveinket. 

— Mekkora a felügyelt 
terület, és elsősorban mi-
lyen feladataik vannak? 

— Újtelep városrész
ben 500 fölött van a lakó
ingatlanok száma, mint
egy 2000 fő lakossággal. 
Jellemzőek voltak a terü
leten a lakásfeltörések, a 
besurranásos lopások, a 
gépkocsifeltörések. Meg
előzésképpen szemmel 
tartjuk az utcákat, figye
lünk arra, hogy feltűnik
e gyanús gépjármű vagy 
személy a területen. Sok 
esetben van arra is pél
da, hogy figyelmeztetjük 
a lakókat egy esetlegesen 
nyitva hagyott ajtóra, ga
rázsra. Úgy gondolom, 
hogy a jelenlétünk vissza
tartó erő a rossz szándé
kú emberek számára, az 
ott élők biztonságérzetét 

pedig növeli. A bűncse
lekmények száma pedig 
egyértelműen csökkent a 
városrészben: gépkocsi
feltörés egyáltalán nem 
történt a járőrszolgálat 
megkezdése óta, lakás
feltörésből sajnos volt két 
eset, de korábban ez a tí
pusú bűncselekmény is 
sokkal gyakrabban fordult 
elő. Egyébként a lakók 
maguk is sokat tehetnek 
a megelőzés érdekében, 
például azzal, hogy oda
figyelnek a szomszédok 
egymás telkére, házára. 
Néhány ingatlan esetében 
az évek során hatalmasra 
megnőtt dísznövényzet 
ritkítása, visszavágása 
is hasznos lenne, mert 
ha nem takarják el sűrű 
bokrok az ajtót, ablakot, 
akkor nehezebb a rossz 
szándékkal érkezők dolga. 
Vannak olyan közterüle
tek, ahol a közvilágítás 
bővítése is sokat segítene 
abban, hogy beláthatóbb 
legyen a terület. Ilyen 
például a Tamási Áron 
utca mögötti hátsó köz, 
ahol szerintem a lakók

nak kezdeményezni kelle
ne az önkormányzatnál a 
közvilágítás telepítését.  

— Milyen anyagi forrá-
sok teszik lehetővé a rend-
szeres járőrszolgálatot?

— Fontos megjegyez
nünk ennél a kérdésnél, 
hogy polgárőrségünk 
tagjai díjazás nélkül, ki
zárólag társadalmi mun
kában, saját szabadide
jükben végzik a dolgukat. 
A kiterjesztett szolgálat 

fenntartását többek kö
zött a lakók által befize
tett működési támogatás 
teszi lehetővé. Aki vállal
ta, hogy részt vesz ebben 
az anyagi támogatásban, 
az havonta ötszáz forin
tot fizet be erre a célra. 
Vannak vállalkozók, se
gítők, akik ennél nagyobb  
összeggel, vagy más mó
don támogatják a polgár
őrség működését, amit 
ezúton is köszönünk. Pol
gárőrségünk a város más 
részein is teljesít szolgála
tot és vannak egyéb bevé
teleink is, de az újtelepiek 
által befizetett összegeket 
kizárólag az itteni járőrö
zés költségeire használ
juk fel. Többen is jelezték 
már, hogy a városrészben 
élők biztonságérzete ak
kor lenne tökéletes, ha 24 
órában tudnánk szolgála
tot teljesíteni Újtelepen, 
ez még hatékonyabbá te
hetné a bűnmegelőzést. 
Ha a jelenleginél több lakó 
dönt úgy, hogy támogatja 
a munkánkat, akkor ez a 
cél is elérhetővé válhat.  

Javult Újtelep közbiztonsága
Beszélgetés Hegedűs Lászlóval

Megtörtént a táblák kihelyezése
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A rendszerváltást követő-
en egyre gyorsabban vált 
üzletté, áruvá a bizton-
ságunk. Sorban jelentek 
meg a biztonsági cégek, 
a boltokban a különböző 
riasztó, védelmi felszere-
lések. Na, de ezek pénzbe 
kerülnek. 

Mi az, ami nem kerül 
pénzbe és mégis kellő ha
tása lehet, hogy házun
kat, telkünket, értékeinket 
megóvhassuk? Az éberség, 
a magunkra és másokra 
való figyelés, a józan, ob
jektív gondolkodás! Aki 
magára és saját értékeire 
figyel, az már tett valamit a 
környezete biztonságáért. 
Hiszen a rosszban sánti
kálók nem szeretik azokat, 
akik figyelnek magukra, de 
nem szeretik az ő környe
zetüket sem.

És ha ezen magukra fi
gyelő emberek még össze is 
fognak, akkor lehet igazán 
biztonságosabb környezet
ről beszélni.

A családi házas övezetek 
jellemzője, hogy nagy va
lószínűséggel akad valaki a 
környéken, aki otthon van. 
Amennyiben az otthon levő 
emberekben kialakul egy 
reflex, ami miatt felfigyel
nek a megszokottól eltérő 
jelenségekre, az már nagy 
eredmény.

Hiszen felfigyelhetnek 
egy idegen autóra, a nem 
környéken lakó lődörgő, 
vagy valamilyen házaló sze
mélyre, személyekre.

Mit kell tenni ilyenkor?
Ha kint vagyunk a ház 

előtt, akkor látványosan 
vegyük észre őket! Néz
zünk feltűnően a jármű 

után, jegyezzük fel vagy 
meg a rendszámot, az au
tót. A gyalogosoktól kér
dezzük meg, hogy kit ke
resnek, segíthetünke?

Ilyenkor konstatálják, 
hogy észrevettük, megje
gyeztük őket és nem fognak 
rosszalkodni a környéken.

Ha bent vagyunk a há
zunkban, menjünk ki, hogy 
lássák: mi látjuk őket, vagy 
ha nem megyünk ki, a füg
gönyt feltűnően húzzuk fél
re, lebbentsük meg.

És itt vannak az unosun
talan elmondott, különböző 
trükkökkel próbálkozó sze
mélyek. 

Kertes házas övezetben 
ismertek a házalók, akik 
paplant árulnak, tyúkot, 
tojást vennének, szerszá
mokat vagy más egyebeket 
próbálnak ránk sózni. Nem 
elég, hogy amit árulnak, az 
jó esetben silány, rosszabb 

esetben egyáltalán nem 
használható „áru”, hanem 
beengedve a kapun, vagy ne 
adj isten a házba, el tudják 
úgy terelni a figyelmünket, 
hogy észre sem vesszük, 
ha valamilyen értéket ma
gukkal visznek távozáskor. 
Meglátva őket csak kér
dezzük meg tőlük, hogy 
rendelkezneke engedéllyel 
a házalásra. Na, ilyenkor 
fennakad a szemük és in
kább eltakarodnak.

Nemegyszer tapasztalha
tó, hogy Önök kiírják csa
ládtagjaiknak, a postásnak, 
hogy „a szomszédban va
gyok”, vagy hogy „ne keres
senek, elutaztam”. Na ez ám 
a csemege a betörőknek! 

A teli postaláda, vagy té
len a behavazott bejáró is 
utal arra, hogy nincsenek 
otthon. Ilyenkor kérjünk 
meg valakit, hogy ürítse ki 
postaládánkat, télen a havat 

egy sávban tolja el a kiskapu 
elől.

De a gondozatlan udvar, 
telek, kert is feltűnő.

Na és a zárt kiskapu, ajtó, 
kocsibeálló! 

Hányszor hallható, hogy 
„hozzám csak hozni lehet
ne”! Aztán akkor lepődünk 
meg, amikor visznek!

Ajánlatos egy pár per
cet ráfordítani, és összeírni 
az otthon lévő mozgatható 
tárgyakat, értékeket. Azon 
kívül, hogy meg fogunk 
lepődni, mégis mennyi ér
tékünk van (technikai be
rendezések, karikagyűrű, 
pecsétgyűrű, örökölt ék
szerek stb.), arra is jó ez a 
tevékenység, hogy ha mégis 
történne valami, a hatósá
goknak jó szolgálatot tesz 
ez a lista, főleg ha értékeink 
jellemzőit is feltüntetjük. De 
volt olyan eset, ahol a tulaj
donos még le is fényképezte 
értékeit. 

Essen szó a fizikai és a 
technikai védelemről is!

Döntő annak az elvnek 
a figyelembevétele, hogy a 
bűnt elkövetni szándéko
zók nem szeretik, ha látják, 
észreveszik őket, és azt sem, 
ha esetleg meg van nehezít
ve a dolguk. Hiszen minél 
több időbe telik valaminek 
a kinyitása, annál nagyobb 
a rizikó.

A záraknál fontos szem
pont, hogy a zárbetéthez ne 
lehessen hozzáférni, hogy ne 
tudják eltörni. A többpontos 
záraknál ez főleg igaz, hi
szen ha egy zárral működik 
mindegyik zárpont, akkor a 
zár kiiktatásával hiába van 
esetleg hatnyolc pontos zá
runk.

Hogyan védjük értékeinket 
egyszerűen, hatékonyan

Folytatás a 6. oldalon.
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Jó hasznot hajt, ha több
fajta, legalább kettő külön
böző fajtájú zárral látjuk 
el az ajtót. A jól ismert 
kéttollú zárak kinyitása 
még mindig időbe telik és 
hanggal járhat.

A kiskapuk soproni zár
jait is célszerű biztonsági 
zárra cserélni, mert a jó 
öreg sperhakni még ma is 
működőképes…

A közvetlenül utcára 
néző ablakok rácsozása is 
ajánlott. Egy szép ková
csoltvas rács dísze is lehet 
az utcafrontunknak.

A bukóra hagyott ablak 
is könnyen nyitható kívül
ről is!

Nem célszerű a névtáb
lán az özveggyé válást fel
tüntetni, vagy kiírni a dok
tori címet. Az özv. előtag a 
névtáblán feltételezheti az 
idős, egyedül álló személyt, 
a doktori cím alapján pedig 
elképzelhető, hogy értékes 
dolgok lehetnek odabent.

Mára közismertek a kü
lönböző mozgásérzékelők
kel ellátott belső védelmek, 
melyek helyi riasztással is 
működhetnek, de össze
kapcsolhatók a jól bevált 
vonuló szolgálatokkal is.

Jó szolgálatot tehet az 
udvarban, vagy a telek 
hátuljában lévő kamra vé
delmét szolgáló mozgás
érzékelő lámpa is. Mint 
említettem, a rossz embe
rek nem szeretik a fényt. 

Ezeket a lámpákat be lehet 
állítani úgy, hogy állatokra 
ne induljanak be.

Léteznek olcsó eszközök 
is, amik hangjelzést adnak 
ajtó, ablak nyitásánál, töré
sénél.

Itt fontos megjegyezni, 
hogy csak szakemberrel 
és csak olyannal végez
tessünk vagyonvédelmi 
munkát, akiknek van refe
renciájuk és rendelkeznek 
biztosítással is! Meg kell 
kérdezni, hogy a szerző
désben vállaltak esetleges 
nem teljesítése esetén mi
lyen kártérítési lehetőség 
van. Ezt szolgálja a bizton
sági cégek biztosítása.

Jól beváltak a távfelügye
leti rendszerek, melyek 
azért is jók, mert ha távol 
vagyunk otthonunktól, ak
kor is vannak, akik figyelik 
házunkat, lakásunkat, sőt, 
a kivonuló szolgálatok biz
tosítják a teljes körű védel
met.

Városunkban több olyan 
jól működő biztonsági cég 
van, akik rendelkezésünk
re állnak, felmérést és 
árajánlatot is készítenek 
ingyen. Az utóbbi időben 
már Dunaújvárosban is 
jelen van az országosan 
több mint hetvenezer (!) 
bekötéssel rendelkező és 
üzletvezető vállalkozás, 
a MULTI ALARM Zrt.: 
Dunaújváros, Dózsa Gy. 
út 22. I/1. (A „kis” Dózsa 
György úton.)

Az is alapvető tény, hogy 
a legjobb védelem a fizikai 
és technikai védelem ötvö
zése, együttes használata.

Ne ijedjünk meg a ki
adásoktól! Az előzőekben 
említettem, ha összevetjük 
a lakásunkban lévő dol
gok értékét egy esetleges 
vagyonvédelmi kiadással, 
meg fogunk lepődni, hogy 
mennyire megéri a véde
lem!

Végezetül legyünk bi
zalommal és támogassuk 
a közbiztonság biztosítá
sában jelen lévő szerveze
teket, a polgárőrséget, a 
rendőrséget.

Városunkban négy jól 
szervezett és eredmé
nyesen működő polgárőr 
szervezet dolgozik. Ők 
azok, akik közülünk kerül
nek ki, és szabadidejüket, 
energiájukat térítésmente
sen áldozzák biztonságunk 
védelmére.

A rendőrség pedig ren
dészeti eszközeivel és 
még, ha szerény létszámú 
állománnyal is, de a nap 
huszonnégy órájában áll a 
rendelkezésünkre.

Ne feledjük: ők is csak 
az ellen tudnak küzdeni, 
ami tudomásukra jut!

Végezetül pár szót a 
Szomszédok Egymásért 
Mozgalomról (SZEM). 

Írásom elején említet
tem, hogy aki a saját érté
keire és magára is vigyáz, 
az már a környezetéért is 
tett valamit. Már csak egy 
kicsit kell fokozni az erő
feszítéseket és összefogni 
őket, és már meg is alakul
hat a környékünk SZEM 
szervezete. 

A biztonságos lakókör
nyezet fontos része, hogy 
a szomszédok nagyban se
gítsék egymást. A SZEM 
olyan társadalmi bűnmeg
előzési program, melynek 
célja a lakóközösségekben 
előfordulható bűncselek
mények megelőzése, a biz
tonságos környezet kiala
kítása.

Egy jól szervezett, egy
mást ismerő közösség tud 
egymásnak segíteni, egy
mást értesíteni, tájékoz
tatni.

A leírtakban csak a tel
jesség igénye nélkül volt 
lehetőség pár dologra fel
hívni a figyelmet. 

Ugyanakkor a Dunaúj
város Biztonságáért Fórum 
és önkormányzati kép
viselőink egyre többször 
tartanak közbiztonsággal 
kapcsolatos lakossági fó
rumokat, ahol részleteseb
ben meg és kibeszélhetők 
biztonságunk kérdései.

Éljenek vele!!!
Orgovány Zoltán  

nyá. rendőr alezredes
a Dunaújváros  

Biztonságáért Fórum 
alelnöke

Tisztelt újtelepi Lakosok!
A közbiztonságukat érintő kérdésekről  

tájékoztatót tartunk  
2014. szeptember 16-án 18 órakor  
a volt Újtelepi Általános Iskolában  

(Népfőiskola) 2400 Dunaújváros, Jókai út 19.
 Újtelepi csoport

Hogyan védjük értékeinket  
egyszerűen, hatékonyan
Folytatás az 5. oldalról.
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A hagyományoknak min
den nép életében fontos 
nemzetmegtartó szerepe 
van. Kialakulásuk az em
beri élet nagy fordulóihoz 
– születés, házasság, ha
lál – és a megélhetéshez, 
gazdálkodáshoz – tavaszi 
csordakihajtás, vetés, ara
tás megkezdése, befejezé
se, új hajó vízrebocsátása 
– kapcsolódott. Ezek közül 
az egyik a szüreti mulatság. 
Ősrégi ünnep ez, kialaku
lása a múlt idők homályá
ba vész Pentelén is, mint 
egész Magyarországon.

Ezt az ünnepet szü
retkor tartják. 1870től 
konkrét adatok utalnak 
különböző hagyomány
őrző rendezvényekre, 
köztük szüreti mulatság
ra is. A fiatalokat mindig 
könnyű volt táncra, bál
ra rábeszélni. Egy kis (!) 
szervezés kellett, és máris 
kezdődhetett a vigasság. 
A hagyományok (és a te
lepülés nagysága) miatt 
Pentelén több szüreti mu
latságot tartottak, külön 
a földműveseknek, és kü
lön az iparosoknak. Nem 
azért, mert nem szerették 
egymást, hanem mert a 
baráti körök is a „népgaz
dasági ágazatok” mentén 
alakultak ki. Persze más 
csoportoknak, baráti tár

saságoknak is szabad volt 
a pálya, de egy ilyen bál 
megszervezése igen jelen
tős feladat volt.

A hagyományok sze
rint minden szüreti bál 
felvonulással kezdődött, 
mely a régi rakpartról (ma 
Horgásztanya, Horgász
büfé) indult, végighaladt a 
főbb utcákon, és a Jantsky
kocsmánál volt a végállo
más. Minden menetnek 
elengedhetetlen kelléke 
volt két hintó, egyiken az 
öregbíró pár, másikon a 
kisbíró pár ült. Az öregbí
ró feladata volt rendet tar
tani, megállásra, indulásra 
vezényelni, az esetlegesen 
kapatos legények között 
igazságot tenni. A kisbíró 
minden megálláskor verte 
a dobot, ezután invitálta 
a község népét a bálba. A 
kocsik mögött lovagoltak 

a csikóslegények. Karikás 
ostoraikkal (lószőr sudár 
volt a végén, nem ám ra
fia!) nagyokat durrogtat
tak, kongattak. Sokan már 
hónapokkal előbb tervez
gették, hogy melyik lovon 
fognak lovagolni, milyen 
szerszámot fognak rá föl
tenni, hogyan díszítik a 
lovat és a szerszámot. Tu
lajdonképpen ez is egyfajta 
„mustra” volt, ilyenkor is 
szövődhettek és szövődtek 
is szerelmek. Ez nem volt 
annyira cifra, mint amiket 
manapság látni a néptán
cosokon, de a jellege ma
gyar volt. A fiúk bő gatyá
ban, „bornyúszájú” ingben, 
mellényben, sarkantyús 
csizmában és árvalányha
jas kalapban lovagoltak. A 
lovat nem nyeregben ülték 
meg, hanem „kisponyván”. 
Nyakukba Petőfinyakken

dőt kötöttek, olyan rojtos 
végűt. A csőszlányok és 
csőszlegények a kocsikon 
helyezkedtek el, gyakran 
„vendégoldalas” szekéren, 
egyik lábukkal a vendég
oldalon, másikkal a szeké
roldalon. Az egyik vissza
emlékező szerint lovak 
húzták a kocsikat, a másik 
szerint négy ökör. Az egyik 
kocsin foglaltak helyet a 
zenészek, akik folyamato
san játszottak, a legények 
és lányok énekeltek, ezzel 
is kedvet teremtve a né
zőknek a bálhoz. A menet 
fontos szereplői voltak a 
„kanalas tótok”, akik ut
caszerte szaladgáltak a 
menet körül, árulva fűz 
vagy nyárfából faragott 
portékáikat. Orcájukat 
pirosra mázolták, és fel
tűnő ruhába öltöztek. Az 
eladott kanalak ára a bál 
bevételét növelte. Leghátul 
haladt a cigányok kordéja, 
sokszoknyás, tarkaruhás 
cigányasszonyokkal (gyak
ran tréfás kedvű legények 
öltöztek be), akik kártyát 
vetettek, tenyérből jósol
tak, rontást oldottak vagy 
éppen kötöttek. A cigá
nyokhoz tartozott sok pur
dé, minél rongyosabb, mi
nél koszosabb, annál jobb. 
Volt, hogy kormot vittek 
magukkal, és az óvatlan 
bámészkodókat összekor
mozták. Olyan is történt, 
hogy az egyik kocsin lévő 
csapra vert hordóból itat
ták a táncosokat, illetve a 
leendő vendégeket.

Folytatjuk!
Kelt Pöntölén,
2007. 04. 19én

Szabó Tamás 
inspirációja alapján, 

Farkas András 
stílusában

Szabó Tamás: Pentele ezer éve (részlet)

A szüret ünnepe

A ’90-es évek szüreti bálját Cs. Farkas Lajos szervezte, öregbíró középen Császár László

Kép az 1980-as évek szüreti báljáról, 
balról az öregbíró, kisbíró pedig hirdet



Sokan álmodoznak Újte
lepen arról, hogy a városi 
autóbuszjáratokon kényel
mesen eljutnak lakóhe
lyükről más városrészekbe. 
Úgy, hogy közben nem kell 
kétszerháromszor átszáll
ni, és nem kell félórákat 
várni a csatlakozásokra. 

Összességében pedig 
nem egy egész délelőtti 
vagy délutáni kirándulás 
kerekedik a dologból, ha
nem egykét óra alatt elin
tézhetik dolgaikat. 

Sajnos, a helyzet mai ál
lása mellett ez csak ábránd. 
Már a 20as autóbusz is hi
hetetlenül hosszú útvona
lon, rendszerint késésekkel 
közlekedik. De nem is érint 
minden olyan helyet, amire 
az újtelepieknek szüksége 
van. 

Most egyszerűbb gya
log átmenni Újtelepről a 
Béke városrészbe, ha valaki 
meg akarja látogatni ott élő 
gyerekeit, ismerőseit. A Bé
kében levő üzletek, így az 
egyik legnépszerűbb bevá
sárlóközpont, az Interspar 
felkeresése pedig valójában 
csak autóval lehetséges, mi

vel a buszok rendkívül kö
rülményesen teszik lehetővé 
az összeköttetést, gyalog pe
dig aligha vállalkozik valaki 
nagybevásárlás után a távol
ság megtételére. 

Következtetés: akinek 
nincs autója és Újtelepen él, 
nagy részben el van vágva a 
város többi részétől. 

A Venyimi út mellett 
lévő Park Center II. elne
vezésű bevásárlóközpont 
megközelítését már nem is 
érdemes említeni. Az a vá
ros többi részén élőknek is 
túl messze van. Még a leg
egyszerűbben akkor lehet 
elérni tömegközlekedéssel, 
ha valaki kibuszozik a vas
útállomásra, és onnan gya
log teszi meg a hátralévő 
egy, de inkább két megál
lónyi utat a 6. főút túlsó ol
dalán lévő üzletekig. Rossz 
időben, télen ez már több 
mint körülményes. 

Vagy pedig itt is marad 
az autó, de azzal nem min
denki rendelkezik. S hiá
ba panaszkodunk a rossz 
levegőre, a városi utak zsú
foltságára, ha kiderül, hogy 
nem lustaságból járnak 

olyan sokan autóval, ha
nem azért, mert ésszerű idő 
alatt másképp nem jutnak el 
céljukhoz a tömegközleke
dés elnagyoltsága, a buszok  
rossz menetrendje miatt. 

Az újtelepiek ábrándjai
ban ezért szerepel sokszor 
az az idő, amikor még járt 
a 21es jelzésű autóbusz. 
Azzal könnyebben meg le
hetett közelíteni más város
részeket. Az Újtelepen élők 

számára úgy tűnik sokszor, 
hogy a városi közlekedés 
szervezői és megrendelői 
elfeledkeztek róluk, vagy azt 
feltételezik, hogy úgyis min
den dolgukat autóval inté
zik. Ami viszont lényegesen 
drágább, és a környezetet is 
jobban szennyezi. 

A közlekedés miatt úgy 
tűnik, hogy Újtelepnek az a 
hátránya is, ami az előnye. 
Ez egy csendes, nyugodt, 
szép kertváros. Ami viszont 
távol esik mindentől, ahon
nan nehéz megközelíteni a 
szolgáltatásokat, körülmé
nyes a kapcsolattartás a töb
bi városrésszel. De hát ezért 
csendes, nyugodt és szép. 
Kis változtatással meg is 
maradhatna ilyennek, még
is, könnyebbé válhatna az 
itteniek élete.

A 21es csapdája

Készül a járda a Venyimi úton a Thököly utcáig

ÚJTeLepI HírLAp — megjelenik három havonta • Kiadva: 1500 pld • Kiadja: Tóth Kálmán önkormányztai képviselő, Újtelepi csoport  
www.tothkalman.hu

„Nagyon várjuk  
a 21-es buszt!”




